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Instructions

•	You have 15 minutes in total to prepare for Task 1 and Task 2.
•	You must not write on the stimulus cards.
•	Dictionaries and other resources are not allowed at any time.
•	You are permitted to make notes on up to a maximum of one side of  

A4 paper for Task 1 and Task 2.

Task 1

•	Read the two texts provided.
•	Prepare to summarise the first text and answer questions on both texts.
•	You have approximately 7 to 9 minutes discussion time for Task 1.
•	During this time you must answer: 

– four questions posed by the teacher-examiner. 
– follow-up questions on the sub-theme.

•	You may ask for questions to be repeated.
•	You must not read out whole, prepared sentences in answer to questions.

Paper Reference 8RU0/03Time: 27 to 30 minutes (total), which 
includes 15 minutes’ preparation time
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Task 1

Тема: Развитие российского общества

Жизнь российской молодёжи

Часть 1

Где предпочитают отдыхать молодые россияне? Кажется, что большинство 
россиян предпочитают отдыхать на родине. «Молодые туристы отправляются 
на курорты в России: в Сочи, Анапу, а также к рекам и озёрам России. Большие 
города также интересны для туристов. Россияне покупают всё больше 
авиабилетов в Москву и в Санкт-Петербург, - говорит один эксперт. - Мне 
особенно интересно, что всё более популярным также становится отдых в 
бывших советских республиках».

Часть 2

«Мне нравится отдыхать, а где я отдыхаю, мне не важно. Самое важное для меня 
— забыть об учёбе», - говорит один московский студент.
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Instructions

•	You have 15 minutes in total to prepare for Task 1 and Task 2.
•	You must not write on the stimulus cards.
•	Dictionaries and other resources are not allowed at any time.
•	You are permitted to make notes on up to a maximum of one side of  

A4 paper for Task 1 and Task 2.

Task 1

•	Read the two texts provided.
•	Prepare to summarise the first text and answer questions on both texts.
•	You have approximately 7 to 9 minutes discussion time for Task 1.
•	During this time you must answer: 

– four questions posed by the teacher-examiner. 
– follow-up questions on the sub-theme.

•	You may ask for questions to be repeated.
•	You must not read out whole, prepared sentences in answer to questions.
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Task 1

Тема: Развитие российского общества

Жизнь российской молодёжи

Часть 1

Новые технологии принесли много нужных вещей в жизнь молодых россиян. 
Однако эти новые технологии принесли также немало проблем, включая новую 
тенденцию — зависимость от мобильного телефона. Говорит Нина, 17 лет: 
«Я знаю, что я зависима от телефона. Я беру с собой телефон везде: на пляж, 
в магазин, в школу, и мне плохо, когда не могу найти свой мобильник. Моим 
друзьям не нравится, когда я всё время проверяю телефон».

Часть 2

Может ли молодой человек жить без мобильного телефона? Да, конечно! Все 
люди могут спокойно жить без телефона.
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Instructions

•	You have 15 minutes in total to prepare for Task 1 and Task 2.
•	You must not write on the stimulus cards.
•	Dictionaries and other resources are not allowed at any time.
•	You are permitted to make notes on up to a maximum of one side of  

A4 paper for Task 1 and Task 2.

Task 1

•	Read the two texts provided.
•	Prepare to summarise the first text and answer questions on both texts.
•	You have approximately 7 to 9 minutes discussion time for Task 1.
•	During this time you must answer: 

– four questions posed by the teacher-examiner. 
– follow-up questions on the sub-theme.

•	You may ask for questions to be repeated.
•	You must not read out whole, prepared sentences in answer to questions.
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includes 15 minutes’ preparation time

Russian
Advanced Subsidiary
Paper 3: Speaking
Instructions to the candidate for Task 1

Summer 2019
Pearson Edexcel Level 3 GCE

P60034A
©2019 Pearson Education Ltd.

1/1/1/1



P60034A

STIMULUS RU3

Task 1

Тема: Развитие российского общества

Образование

Часть 1

Согласно опросу, многие люди думают, что самые успешные российские ученики 
— те, кто работает каждую минуту и в полную силу. Однако это неправда. Те, кто 
находит баланс между работой и отдыхом, получает самую большую пользу от 
учёбы. Уметь найти баланс — нужная черта успешного ученика. Вот почему в 
российских школах признают тот факт, что физкультура — важная часть учебной 
программы.

Часть 2

Успешный ученик прекрасно понимает, чего он хочет от образования в школе. 
Самое главное — это хорошие оценки!
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Instructions

•	You have 15 minutes in total to prepare for Task 1 and Task 2.
•	You must not write on the stimulus cards.
•	Dictionaries and other resources are not allowed at any time.
•	You are permitted to make notes on up to a maximum of one side of  

A4 paper for Task 1 and Task 2.

Task 1

•	Read the two texts provided.
•	Prepare to summarise the first text and answer questions on both texts.
•	You have approximately 7 to 9 minutes discussion time for Task 1.
•	During this time you must answer: 

– four questions posed by the teacher-examiner. 
– follow-up questions on the sub-theme.

•	You may ask for questions to be repeated.
•	You must not read out whole, prepared sentences in answer to questions.
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Task 1

Тема: Развитие российского общества

Образование

Часть 1

Нужна ли школьная форма в российских школах? По мнению специалистов, 
да! Говорят, что форма помогает улучшить дисциплину, а поэтому и прогресс в 
классе. Форма гарантирует равенство между учениками и помогает экономить 
семейный бюджет. Когда ученики носят форму, они чувствуют, что они взрослые 
и серьёзные. Говорит директор одной московской школы: «Я совсем за 
школьную форму. По-моему, у школьной формы нет недостатков. Хотя некоторые 
ученики не любят форму, родители учеников согласны со мной».

Часть 2

Форма не нужна в школах. Школьная форма — это потеря индивидуальности, и к 
тому же она дорого стоит.
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Instructions

•	You have 15 minutes in total to prepare for Task 1 and Task 2.
•	You must not write on the stimulus cards.
•	Dictionaries and other resources are not allowed at any time.
•	You are permitted to make notes on up to a maximum of one side of  

A4 paper for Task 1 and Task 2.

Task 1

•	Read the two texts provided.
•	Prepare to summarise the first text and answer questions on both texts.
•	You have approximately 7 to 9 minutes discussion time for Task 1.
•	During this time you must answer: 

– four questions posed by the teacher-examiner. 
– follow-up questions on the sub-theme.

•	You may ask for questions to be repeated.
•	You must not read out whole, prepared sentences in answer to questions.
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includes 15 minutes’ preparation time
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Task 1

Тема: Развитие российского общества

Мир труда

Часть 1

Стоит ли начинать бизнес с партнёром? Конечно, и это очень популярная идея! 
Когда вы открываете бизнес с партнёром, вы получаете много преимуществ. 
Например, самое главное преимущество, по-моему — это двойной энтузиазм. 
Один молодой российский предприниматель готов работать на 110%, чтобы 
быть успешным в бизнесе. Представьте, что будет, если два молодых человека 
будут работать вместе! К тому же, у двоих  людей всегда больше денег, чем у 
одного.

Часть 2

Мне кажется, что недостатков бизнеса с партнёром — много. В начале всё идёт 
хорошо. Но в скором времени один партнёр говорит: «Я делаю больше, чем ты!»
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Instructions

•	You have 15 minutes in total to prepare for Task 1 and Task 2.
•	You must not write on the stimulus cards.
•	Dictionaries and other resources are not allowed at any time.
•	You are permitted to make notes on up to a maximum of one side of  

A4 paper for Task 1 and Task 2.

Task 1

•	Read the two texts provided.
•	Prepare to summarise the first text and answer questions on both texts.
•	You have approximately 7 to 9 minutes discussion time for Task 1.
•	During this time you must answer: 

– four questions posed by the teacher-examiner. 
– follow-up questions on the sub-theme.

•	You may ask for questions to be repeated.
•	You must not read out whole, prepared sentences in answer to questions.

Paper Reference 8RU0/03Time: 27 to 30 minutes (total), which 
includes 15 minutes’ preparation time
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Task 1

Тема: Развитие российского общества

Мир труда

Часть 1

Равны ли женщины мужчинам на работе в современной России? Если мы 
говорим о равенстве возможностей для реализации потенциалов, то да, они 
равны. Женщина может работать на любой работе, мужчина тоже. Понятно, что 
отдельные профессии могут пользоваться большей популярностью у мужчин 
или у женщин. В российских школах, например, большинство учителей — 
женщины. Но в целом — нет профессий и занятий, которые невозможны для 
всех.

Часть 2

Я не понимаю, почему женщины и мужчины хотят быть равными на работе. Надо 
признать, что они обладают разными талантами и способностями.
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Instructions

•	You have 15 minutes in total to prepare for Task 1 and Task 2.
•	You must not write on the stimuli.
•	Dictionaries and other resources are not allowed at any time.
•	You are permitted to make notes on up to a maximum of one side of  

A4 paper for Task 1 and Task 2.

Task 2

•	Read the statement provided.
•	You have approximately 5 to 6 minutes discussion time for Task 2.
•	During this time you must answer: 

– two questions posed by the teacher-examiner on the statement 
– follow-up questions on the sub-theme.

•	You may ask for questions to be repeated.
•	You must not read out whole, prepared sentences in answer to questions.

Paper Reference 8RU0/03Time: 27 to 30 minutes (total), which 
includes 15 minutes’ preparation time
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Task 2

Тема: Политическая и художественная культура в русскоязычном мире

Средства массовой информации

Интернет-СМИ имеют большое влияние на русскоязычную молодёжь.

Подготовьтесь к обсуждению следующего, упоминая по крайней мере одну/
одно из русскоязычных стран/сообществ, которые вы изучали:

•	 Интернет-СМИ имеют большое влияние на русскоязычную молодёжь.

•	 Другие источники информации (кроме Интернета), которые влияют на 
русскоязычную молодёжь.
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Instructions

•	You have 15 minutes in total to prepare for Task 1 and Task 2.
•	You must not write on the stimuli.
•	Dictionaries and other resources are not allowed at any time.
•	You are permitted to make notes on up to a maximum of one side of  

A4 paper for Task 1 and Task 2.

Task 2

•	Read the statement provided.
•	You have approximately 5 to 6 minutes discussion time for Task 2.
•	During this time you must answer: 

– two questions posed by the teacher-examiner on the statement 
– follow-up questions on the sub-theme.

•	You may ask for questions to be repeated.
•	You must not read out whole, prepared sentences in answer to questions.

Paper Reference 8RU0/03Time: 27 to 30 minutes (total), which 
includes 15 minutes’ preparation time
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Task 2

Тема: Политическая и художественная культура в русскоязычном мире

Средства массовой информации

Правительства русскоязычных стран поддерживают свободу слова в СМИ.

Подготовьтесь к обсуждению следующего, упоминая по крайней мере одну/
одно из русскоязычных стран/сообществ, которые вы изучали:

•	 Правительства русскоязычных стран поддерживают свободу слова в СМИ.

•	 Другие факторы, которые влияют на СМИ в русскоязычном мире.
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Instructions

•	You have 15 minutes in total to prepare for Task 1 and Task 2.
•	You must not write on the stimuli.
•	Dictionaries and other resources are not allowed at any time.
•	You are permitted to make notes on up to a maximum of one side of  

A4 paper for Task 1 and Task 2.

Task 2

•	Read the statement provided.
•	You have approximately 5 to 6 minutes discussion time for Task 2.
•	During this time you must answer: 

– two questions posed by the teacher-examiner on the statement 
– follow-up questions on the sub-theme.

•	You may ask for questions to be repeated.
•	You must not read out whole, prepared sentences in answer to questions.
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Task 2

Тема: Политическая и художественная культура в русскоязычном мире

Массовая культура

Правительства русскоязычных стран поддерживают музыкантов.

Подготовьтесь к обсуждению следующего, упоминая по крайней мере одну/
одно из русскоязычных стран/сообществ, которые вы изучали:

•	 Правительства русскоязычных стран поддерживают музыкантов.

•	 Русскоязычные музыканты предпочитают учиться и работать в своей стране.
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Instructions

•	You have 15 minutes in total to prepare for Task 1 and Task 2.
•	You must not write on the stimuli.
•	Dictionaries and other resources are not allowed at any time.
•	You are permitted to make notes on up to a maximum of one side of  

A4 paper for Task 1 and Task 2.

Task 2

•	Read the statement provided.
•	You have approximately 5 to 6 minutes discussion time for Task 2.
•	During this time you must answer: 

– two questions posed by the teacher-examiner on the statement 
– follow-up questions on the sub-theme.

•	You may ask for questions to be repeated.
•	You must not read out whole, prepared sentences in answer to questions.
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Task 2

Тема: Политическая и художественная культура в русскоязычном мире

Массовая культура

Цирк считается старомодным видом искусства в русскоязычных 
сообществах.

Подготовьтесь к обсуждению следующего, упоминая по крайней мере одну/
одно из русскоязычных стран/сообществ, которые вы изучали:

•	 Цирк считается старомодным видом искусства в русскоязычных сообществах.

•	 Артист цирка — популярная профессия в русскоязычных сообществах.
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Instructions

•	You have 15 minutes in total to prepare for Task 1 and Task 2.
•	You must not write on the stimuli.
•	Dictionaries and other resources are not allowed at any time.
•	You are permitted to make notes on up to a maximum of one side of  

A4 paper for Task 1 and Task 2.

Task 2

•	Read the statement provided.
•	You have approximately 5 to 6 minutes discussion time for Task 2.
•	During this time you must answer: 

– two questions posed by the teacher-examiner on the statement 
– follow-up questions on the sub-theme.

•	You may ask for questions to be repeated.
•	You must not read out whole, prepared sentences in answer to questions.
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Task 2

Тема: Политическая и художественная культура в русскоязычном мире

Праздники, фестивали и традиции

Русскоязычным школьникам и учителям важно отмечать 1 сентября,  
День знаний.

Подготовьтесь к обсуждению следующего, упоминая по крайней мере одну/
одно из русскоязычных стран/сообществ, которые вы изучали:

•	 Русскоязычным школьникам и учителям важно отмечать 1 сентября, День  
	 знаний.

•	 Другие праздники, которые популярны среди русскоязычных школьников.
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Instructions

•	You have 15 minutes in total to prepare for Task 1 and Task 2.
•	You must not write on the stimuli.
•	Dictionaries and other resources are not allowed at any time.
•	You are permitted to make notes on up to a maximum of one side of  

A4 paper for Task 1 and Task 2.

Task 2

•	Read the statement provided.
•	You have approximately 5 to 6 minutes discussion time for Task 2.
•	During this time you must answer: 

– two questions posed by the teacher-examiner on the statement 
– follow-up questions on the sub-theme.

•	You may ask for questions to be repeated.
•	You must not read out whole, prepared sentences in answer to questions.
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Task 2

Тема: Политическая и художественная культура в русскоязычном мире

Праздники, фестивали и традиции

Масленица является важным праздником в русскоязычном мире.

Подготовьтесь к обсуждению следующего, упоминая по крайней мере одну/
одно из русскоязычных стран/сообществ, которые вы изучали:

•	 Масленица является важным праздником в русскоязычном мире.

•	 Другие религиозные праздники, которые отмечают русскоязычные люди.


